

Instrucțiuni
privind nivelurile de venit, categoriile de venituri care se iau/nu se iau în calcul, modul de calcul
a cuantumului venitului minim de incluziune în vederea acordării dreptului la venitul minim de
incluziune

I. Nivelurile de venit

Sunt eligibile pentru acordarea venitului minim de incluziune, familiile și persoanele singure care se încadrează cu veniturile astfel:

- pentru ajutorul de incluziune, până la un venit net lunar ajustat de 275 lei inclusiv
- pentru ajutorul de incluziune, până la un venit net lunar ajustat de 400 lei inclusiv, în cazul persoanei singure cu vârsta de cel puțin 65 de ani
- pentru ajutorul pentru familia cu copii, până la un venit net lunar ajustat de 700 lei inclusiv

În funcție de încadrarea venitului net lunar ajustat al persoanei singure sau familiei, prevăzute mai sus, acesta/aceasta poate beneficia atât de ajutorul de incluziune cât și de ajutorul pentru familia cu copii.

II. Categoriile de venit care se iau în calcul în vederea acordării dreptului

Veniturile nete reprezintă totalitatea sumelor primite/realizate/încasate de persoana singură, respectiv de fiecare membru al familiei. Veniturile nete lunare se constituie din toate veniturile pe care membrii familiei le-au realizat în luna anterioară solicitării venitului minim de incluziune, impozabile sau neimpozabile.

În situația în care veniturile realizate de membrii familiei sau de persoana singură sunt periodice, pentru stabilirea venitului net lunar se calculează media lunară a acestora în raport cu perioada pentru care au fost acordate, în baza celei mai recente declarații fiscale înregistrate la organul fiscal.

În situația în care veniturile realizate de membrii familiei sau de persoana singură sunt anuale pentru stabilirea venitului net lunar se calculează media lunară a acestora ca fiind 1/12 din suma veniturilor anuale.

În situația în care veniturile realizate de membrii familiei sau de persoana singură sunt ocazionale acestea vor fi considerate venituri ale lunii calendaristice în care au fost încasate.

În situația în care familia sau persoana singură locuiește și se gospodărește împreună cu alte familii sau persoane, veniturile acestora nu se iau în calcul la stabilirea venitului familiei sau persoanei singure, cu excepția părții ce revine de drept din veniturile lunare nete realizate în comun de persoanele din gospodărie în producerea unor bunuri și/sau valorificarea acestora.

În situația în care unul sau mai mulți membrii ai familiei realizează venituri în baza unui contract individual de muncă, raport de serviciu sau al altei forme legale de angajare sau membrii familiei desfășoară activități independente ori agricole, 50% din totalitatea veniturilor acestora, dar nu mai mult de 500 de lei pe familie, nu se iau în calcul la stabilirea veniturilor nete lunare ale familiei.

III. Categoriile de venit care se nu se iau în calcul în vederea acordării dreptului

- sumele primite cu titlu de prestații sociale în baza Legii nr. 448/2006 privind protecția și promovarea drepturilor persoanelor cu handicap
- alocația de stat pentru copii acordată în baza Legii nr. 61/1993 privind alocația de stat pentru copii
- sumele acordate ca burse sau alte forme de sprijin financiar destinate exclusiv pentru susținerea educației preșcolare, elevilor și studenților, prin programe ale Ministerului Educației Naționale și Cercetării Științifice, altor instituții publice și private, inclusiv organizații neguvernamentale
- sumele primite din activitatea desfășurată ca zilier, în condițiile Legii nr. 52/2011 privind exercitarea unor activități cu caracter ocazional desfășurate de zilieri, precum și cele obținute în calitate de prestator casnic în baza Legii nr. 111/2022 privind reglementarea activității prestatorului casnic
- sumele primite de persoanele apte de muncă din familie ca urmare a participării la programe de formare profesională organizate în condițiile legii, dacă acestea nu au titlu de venituri salariale
- sumele primite ocazional din partea unor persoane fizice ori juridice, precum și sumele cu titlu de ajutor de urgență primite de la bugetul de stat sau local
- stimulentele educaționale acordate potrivit prevederilor Legii nr. 248/2015 privind stimularea participării în învățământul preșcolar a copiilor provenind din familii defavorizate, sub formă de tichet social pentru stimularea participării în învățământul preșcolar a copiilor proveniți din familii defavorizate
- sumele ocazionale acordate de la bugetul de stat sau bugetele locale cu caracter de despăgubiri ori sprijin financiar pentru situații excepționale
- ajutorul pentru încălzirea locuinței și suplimentul pentru energie acordate în baza Legii nr. 226/2021, cu modificările ulterioare
- indemnizația lunară de hrană acordată în baza Legii nr. 584/2002 privind măsurile de prevenire a răspândirii maladii SIDA în România și de protecție a persoanelor infectate cu HIV sau bolnave de SIDA și indemnizația lunară de hrană prevăzută de Legea nr. 302/2018 privind măsurile de control al tuberculozei
- sumele primite cu titlu de sprijin, asigurate din bugetul de stat sau fonduri nerambursabile, acordate în baza legii sau în baza programelor operaționale aprobate.

IV. Modul de calcul al venitului minim de incluziune

Cuantumul venitului minim de incluziune se stabilește în baza venitului net lunar ajustat calculat prin aplicarea coeficienților de echivalență corespunzător persoanei singure respectiv dimensiunii familiei la venitul net lunar al acesteia.

Coeficienții de echivalență corespunzător dimensiunii familiei utilizați în stabilirea venitului net lunar ajustat sunt:

- 1 – pentru persoana singură sau pentru un singur membru de familie
- 0,5 – pentru fiecare persoană în plus, adult sau copil

Dimensiunea familiei se stabilește prin însumarea coeficienților de echivalență, potrivit următorului exemplu:

Pentru o familie compusă din 4 persoane dimensiunea familiei se stabilește astfel:

- număr de persoane = 4, din care 2 adulți și 2 copii

- suma coeficienților de echivalență = $1+0,5+0,5+0,5 = 2,5$
- număr membrii de familie = 2,5

Formula de calcul al venitului net ajustat este următoarea:

$$V_{aj} = \frac{V_t}{D_{fam}}$$

unde:

- V_t reprezintă venitul total al familiei, persoanei singure la care după caz, se aplică reducerea de 50% din totalitatea veniturilor acestora, dar nu mai mult de 500 de lei pe familie.
- D_{fam} reprezintă dimensiunea familiei
- V_{aj} reprezintă venitul net ajustat/ membru de familie

A. Quantumul ajutorului de incluziune acordat familiei/persoanei singure reprezintă diferența dintre quantumul maxim prevăzut de lege și quantumul venitului net ajustat

Formula de calcul al ajutorului de incluziune este următoarea:

$$C_{max} - V_{aj} \times D_{fam} = C_{ajinc}$$

unde:

- C_{max} reprezintă quantumul maxim al ajutorului de incluziune prevăzut de lege
- V_{aj} reprezintă venitul net ajustat/ membru de familie
- D_{fam} reprezintă dimensiunea familiei
- C_{ajinc} reprezintă quantumul ajutorului de incluziune care se acordă beneficiarului

**CONSILIER,
PASCARIU MIHAELA**